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BRNĚNSKÝ EVANGELICKÝ MĚsíČNíK



t ý d e n  v e  s b o r u
Brno I Brno II

Pondlí
18.30 - staršovstvo (10.12.) 18.30 - staršovstvo (21.1.)
19.00 - sborové vzdlávání (28.1.)

Úterý
15.00 - služby Boží v DD Vstonická
17.00 - dtský klub

19.30 - ticátníci

17.00 - biblická hodina pro dti
18.30 - pípravka nedlní školy
19.30 - mládež

Steda
13.00 - služby Boží v Diakonii Hrníská 13.00 - služby Boží v Diakonii Hrníská
15.00 - kavárnika (pro díve narozené) 18.00 - biblická hodina v Blah. dom
16.00 - konfirmaní píprava II. roník 18.15 - mládež
18.30 - mladší mládež
19.30 - starší mládež

tvrtek
  9.00 - klub otevených dveí 15.30 - vyuování dtí
16.00 - konfirmaní píprava I. Roník 16.30 - píprava konfirmand
17.00 - biblická hodina pro dosplé

Pátek Sobota
15.00 - náboženství – Rychmanov 9.30 - služby Boží v DD Kociánka
16.00 - konfirm. píprava  – Rychmanov   (12. 1. a 26. 1.)
18.30 - zkouška pveckého sboru CD

Nedle
10.00 - nedlní škola pro dti 10.00 - setkání v Blahoslavov dom
11.00 - setkání na fae pi káv a aji  pi káv a aji
18.00 - pvecký sbor mládeže Krovec

s e t k á v á n í  brnnský evangelický msíník Vydávají sbory eskobratrské
církve evangelické Brno I a Brno II.
Vychází za finanní podpory msta Brna. Internet: http://setkavani.hyperlink.cz.
Odpovdní redaktoi: Jií Gruber, Jaroslav Vítek. Na ísle spolupracovali: Marek Baláš,
Miloslav Cahlík, Dr. Jan Franc, Jana Kováová, Ludmila Marková, Jií Nantl, Ctirad
Novák, Daniela Ryšavá, PhDr. Eva Šimková, RNDr.  Blahoslav Šimek a externí
spolupracovníci. Registrováno pod íslem R 7/98. Vychází 0×  ron poslední nedli
v msíci. asopis je možné objednat na adrese sboru CE Brno I. Na stejnou adresu je
možno posílat i literární píspvky. Doporuená cena jednotlivého ísla 2 K, pro
pedplatitele 0 K.  Adresa sboru CE Brno I: Opletalova 6, 602 00  Brno, tel.
05/422453, email: ccebrno@atlas.cz, http://www.berolina.cz/ccebrno.  Adresa sboru
CE Brno II: Lidická 79, 602 00  Brno, tel. 05/4 2 24 69, email: evsboii@iol.cz.
Redakní rada píštího ísla se sejde ve stedu  9.. 2002 v 8.00 na fae sboru Brno I.



Pane, vyšel jsem, venku chodili lidé.
Odcházeli, picházeli, pospíchali, pádili.
Pádili, aby neztráceli as,
pádili za asem, aby as dohonili,
aby získali as.
Nashledanou, odpuste, nemám as.
Zase se zastavím, nemohu ekat, nemám as.
Koním dopis, nebo nemám as.
Nemohu to pijmout, není as.
Rád bych vám pomohl, ale nemám as.
Pane, ty rozumíš, nemám as.

Dít si hraje, nemá as… pozdji…
Školák musí psát úkoly, nemá as… pozdji…
Student má pednášky a tolik práce,
nemá as… pozdji…
Otec má dti, nemá as… pozdji…
Babika a ddeek mají vnouata,
nemají as… pozdji…
Jsou nemocní… mají své starosti,
nemají as… pozdji…
Umírají, nemají…
Pozd… Už nemají as!!!

Tak pádí všichni lidé za asem, Pane,
pádí svtem, pospíchají zmítáni, petíženi,
reptající
a nikdy nedocházejí cíle, chybí jim as,
pes všechno úsilí jim chybí as,  dokonce
jim velmi chybí as.



Pane, v tvých výpotech se jist stala chyba,
základní chyba.
Hodiny jsou píliš krátké, dny jsou píliš krátké,
život je píliš krátký.
Ty, který stojíš mimo as, se usmíváš, Pane,
když vidíš, co iníš.
Nemýlíš se v lovku, když  pidluješ as.
Dáváš každému as, aby inil, co ty chceš.
as je dar od tebe, je to však pomíjivý dar,
dar, který nelze uschovat.

Pane, mám as, který mi dáváš ty.
Roky mého života, dny mých let,
hodiny mých dn, všechno patí mn.
Je na mn, abych je naplnil, klidn a s dvrou,
naplnil je zcela  po okraj
a pinesl tob,
abys ustátou vodu promnil ve vzácné víno,
jako jsi uinil v Káni, pi svatb lidí.
Pane, neprosím t dnes o as uinit to
a pak ješt ono.
Prosím t o milost v ase, který dáváš ty,
uinit svdomit to, co chceš, abych uinil.

Modlitba Michela Quoista (nar. 92),
 francouzského katolického teologa a spisovatele

Obrázek na obálce: mozaika z kostela, viz lánek "K obrázkm na obálce letošního roníku
Setkávání".



p  e  e t l i  j s m e  z a  v á s
O tom, že cit nechybl ani neandertálcm, se vdci pesvdili napíklad pi vykopávkách
v severoirácké jeskyni Sanidar. Tam byla nalezena kostra tyicetiletého muže, který tu žil i
poté, co pišel o pravou ruku. S tak tžkým postižením byl zejm pln odkázán na pomoc
svých druh.

Podobných nález nabídla sídlišt neandertálc více. Žádný ale není tak starý jako elist
objevená na jihu Francie v Bau del´ Aubesier. Kost nalezená pod skalním pevisem vypráví
píbh, který se odehrál ped dvma sty tisíci lety ve spoleenství pedk pozdjších
neandrtálc. Nevíme, jestli byl jeho hlavní hrdinou muž, nebo žena. Víme, že mu bylo
kolem padesátky, což byl v tehdejší dob výjimen pokroilý vk. Stav elistní kosti svdí
o rozsáhlém zántu. Dávný lovk, jenž se živil pedevším tuhým masem, pišel o všechny
zuby a taková ztráta chrupu mu mla být osudná.

Zmny na bezzubé elisti ale svdí o tom, že staec z Bau del´ Aubesier pežil. Jeho
druhové mu museli potravu peliv upravovat. Snad mu ji opékali na ohni a pak krájeli na
malé kousíky. Nenechali ho na holikách, i když sami mli co dlat, aby uhájili holé životy
v drsném svt doby ledové.

V pírod mžeme mezi opicemi vzácn nalézt pípady, kdy matky peují o tlesn
postižená mláata. Pée o pestárlé je ale opicím i lidoopm cizí. Pokud pijdou staí
píslušníci tlupy o zuby, eká je neodvratná smrt hladem. V tom se lidé lišili od zvíat už
ped dvma sty tisíci lety.

Ke svému evolunímu úspchu se lovk propracoval kombinací ady jedinených
schopností. Dokázal být sám k sob velice tvrdý. Díky tomu odolal i tak drsným
podmínkám, jaké vládly v arktické stepi poblíž dnešního toku eky Usy.

Zárove dokázal nabídnout pomocnou ruku bližním a prodloužit tak život starci z Bau
del´Aubesier. Naši pedci byli zejm „tvrdé nátury s dobrým srdcem“.

Lidové noviny 10.11.2001,  Z rozhlasového poadu Meteor; vybral Jií Gruber.

lovk který pišel do módy, nevydrží, nebo módy se mní. Jestliže je to náhodou
lovk skutených schopností, není tím znien: drží dál, jen nkde stranou. Stejn si
zaslouží úctu, jenom je mén ctn…

Když ona to nejmén eká a cítí se šastná, její úes vyšel z módy.
Jean de La Bruyere (1645-96), Charaktery; vybral Jan Pokorný.

Nemocnice stanoví diagnózu, prve než napíše recept. Církev asto pedpisuje recepty, aniž
by pedtím stanovila diagnózu.

Pomalost je krása (Rodin). íst pomalu, myslit pomalu, cítit pomalu a hluboce, jaké
obohacení!

David Grayson, Dobrodružství samoty; vybral Jan Pokorný.

Svobodu a demokracii potebujeme bránit nejen proti monopolu státní moci, nýbrž také
proti svévoli ekonomické moci sociálním a ekologickým zákonodárstvím…

Mám daleko silnjší lutersko-anglikánské sklony, než je v naší církvi bžné. Mám pocit,
že u nás pevládá to karafiátovské ''bojíme se a posloucháme'', což v pokleslé form mže



znamenat víru jako ustrašenou ušlápnutost. V americké zbožnosti jsem se seznámil s
drazem na radost a sílu Ducha svatého…

Vysplost pro m znamená ochotu a schopnost nadadit spolený zájem okamžité
výhodnosti.

Demokracii pak chápu jako velice opovážlivý pokus starat se sami o vci veejné. To, co
te u nás hlásali neoliberálové..., není nic nového. Lidé vždycky byli ochotní peovat každý
o své krátkozraké osobní dobro, a to dost bezohledn. Zato pedstava, že lidé jsou schopni
peovat také o dlouhodobé obecné dobro, vzdát se pro n okamžitého uspokojení, obtovat
svj osobní zájem pro dobro spolenosti - to je obrovský morální výdobytek. A dvra v to,
že lidé jsou schopni takového vývoje k plnému lidství - k humanitas - to je asi to hlavní, co
pro m znamenal Masaryk jako filosof.

Roman Šandora/Jií Zajíc: Erazim Kohák, Poutník po hvzdách, Portál, Praha 2001
(str.26-29)

vybral Jan Franc.

Zdá se, že se na Západ v posledních desetiletích dvacátého století zmenšil zájem o
kladnou úlohu, jakou mže mít náboženství v záležitostech svta. Není pochyb o tom, že
kesanství sehrálo rozhodující úlohu pi pádu socialistických režim; znamenalo pól
odporu, který komunistické vlády nemohly potlait, a zvolení Jana Pavla II., stejn jako
jeho návštvy v Polsku dovolily obyvatelstvu Východní Evropy, aby si uvdomilo svou
vlastní sílu. Avšak jakmile diktatury padly, masy obyvatelstva se kesanství neptaly, jak
reorganizovat život spolenosti; znovu vyvstaly staré pedly mezi laiky, indiferentními a
vícími, aby tak s nimi tyto spolenosti vstoupily do období sekularizace. Se stejnou
tendencí se setkáváme také na Západ, kde instituce inspirované kesanskou morálkou
jsou postupn podkopávány zákony a soudními rozhodnutími; ješt nenastala chvíle, v níž
by se laické síly postavily pímo proti kesanství, ale lze pedvídat, že pijde.

Josef Joblin, SJ (francouzský jezuita): Náboženství a výzva modernosti. eská metanoia,
nezávislý tvrtletník pro otázky spolensti a kultury, íslo 29-30/2001

vybrala Eva Šimková.

Naše civilizace cení život nade vše. Je to ddictví kesansko-židovské (jedinenost a
dstojnost každého života). Ale i prosperující, postideologická, hédonistická spolenost
založená na volném pohybu zboží, penz a myšlenek staví jedince-spotebitele a jeho
„zážitek“ života nade vše. Tím práv náboženští fanatici tolik opovrhují. Nejde tolik o to,
zda „snížit cenu života“, ale zamyslet se nad tím, co jsme ochotni obtovat pro to, aby byl
svobodný. To souvisí i s odlišným významem sebevraždy. Sebevražda je, jak známo,
stedoevropská specialita. Tamilští tygi posílají na sebevražedné mise i své dti.
Odstrašování ztrátou života u takového protivníka nemá smysl. Vždy práv na tuto chvíli
se tší, protože uspíší jeho cestu k Bohu. Neboli, jak napsal Seneca: „lovk, který
opovrhuje svým životem, ovládá i tvj.“

Jacques Rupnik: O jiném svt po 11. záí 2001. XANTYPA, eský spoleenský msíník,
prosinec 2001

vybrala Eva Šimková



r o z h o v o r
nadje, láska a víra

S editelem brnnské poboky „Nadje“ Ing. Janem Slámou
 hovoí Eva Šimková.

Co bychom mli vdt o Nadji? Prosím aspo základní informace.
Nadje je obanské sdružení, které vzniklo v devadesátém roce v Praze nadšeneckou

iniciativou nkolika rodin nebo nkolika lidí pod vedením manžel Vlastimily a Ilji
Hradeckých. Oni zachytili první uprchlickou vlnu na Hlavním nádraží, kde, když vidli,
jaký je stav, neváhali a zaali pomáhat, rozdávali polévku. Nadšenecká záležitost postupn
vyrostla do organizaních struktur, jejichž výsledek je, že v souasné dob Nadje pracuje
asi ve dvanácti mstech eské republiky, a to v Praze, Brn, Vysokém Mýt, Plzni,
Litomyšli, eské Tebové, Nedašov na slovenských hranicích, Zlín, Otrokovicích, nov v
Písku, v Mladé Boleslavi, v Jablonci nad Nisou, a má zhruba pes ti sta zamstnanc.
Nejvtší pracovišt Nadje je to brnnské s asi 95 zamstnanci. Nadje má nkolik
program. Základem je práce pro bezdomovce, což je hlavní nápl innosti pražské
Nadje, od první pomoci pímo lidem picházejícím z ulice zejména v zimním období, kde
mají možnost posezení v teple, obd, rozhovor, právní poradny, až po ubytovací
zaízení. Ve východních echách jsou programy pro staré lidi, prost domovy dchodc, i
když je tam takové specifikum: program pro Romy. Ped nkolika msíci zaala práce pro
Romy také v Písku.
O co se stará brnnská Nadje?

Nadje v Brn je od zaátku jednoznan zamena jenom na práci pro seniory, jenom
pro staré lidi. Naped byla peovatelská služba. To je taková nejjednodušší innost, kdy
není poteba velkých prostor, ale hlavn lidí s dobrým srdcem a vlí pomáhat druhým.
První pracovišt Nadje bylo v lázních na Ponávce; nahoe nad bazénem je zasklený
prostor a objekty k užívání - to bylo centrum Nadje. A postupn se rozrostlo. Ale ten
stacioná je tam ješt dote. Až v druhé polovin 90. let Nadje získala ti  objekty k
užívání a má je bu pronajaté nebo zapjené. Jsou to ti domy, kde jsou ubytováni staí
lidé, a každý z tchto domov má jiný právní statut. V Králov Poli, na ulici Ptašinského, je
klasický domov dchodc, kde je ubytováno asi 25 lidí postižených bu demencí nebo
tlesn postižených, je tam jeden lovk na vozíku. Tam jsou lidé, které jsme vzali do pée
do konce jejich života a myslím, že máme ambice poskytovat jim služby na vyšší úrovni než
poskytuje bžný domov dchodc.
Co to prakticky znamená lepší služby?

Když eknu lepší nebo vyšší úrove služeb, mám tím na mysli nejen profesn lepší, to
znamená, že peovatelky, zdravotní sestry vnují tmto lidem maximální péi, aby se tam
cítili opravdu jako doma, ale jde nám vbec v Nadji o duchovní rozmr naší innosti.
Pokoušíme se o to tím, že tam pravideln chodí katolický knz i náš evangelický fará
(senior Pavel Kašpar tam chodí dvakrát msín a mívá tam jak bohoslužby, tak i volné
rozhovory s lidmi).

Další dva domovy, v ekovicích na Hapalov ulici a na bohunickém sídlišti na
Arménské ulici, máme pro pechodné pobyty senior. Jeden je pro 25 lidí a  druhý pro 23.
Lidé jsou v nich také ubytováni, ale ne do konce života; uzavíráme s nimi smlouvu o
pobytu na ti msíce. Pobyty jsou placené, odstupovan podle výše dchodu; prost tito
lidé u nás po urité období pobudou a tím se vyeší jejich problém, kdy rodina si potebuje
odponout nebo zrekonstruovat byt nebo je to jen otázka služebních cest nebo dovolených
i nco podobného, kdy rodina nemá už sílu nebo možnost se o ty své lidi postarat a my



jim nabídneme, že jim je po ti msíce vezmeme k nám, postaráme se o n a nabídneme
jim co umíme.
To je jist velká pomoc rodinám. Zmínil byste ješt nco z vašich dalších
program pro staré lidi?

Máme takovou zvláštní skupinu zdravotních sester, které chodí po domácnostech a
vykonávají zdravotnické úkony, které pedepisuje praktický léka našich klient. Ti lidé
jsou doma, chodí ke svému lékai a našich asi šest sedm zdravotních sester vykonává
pedepsané zdravotnické úkony, nap. pevazy bércových ved, odbry krve apod. Za tuto
innost lidé neplatí, to nám hradí pojišovna. A pak máme i peovatelskou skupinu, v ní je
asi 12 peovatelek a po Brn máme kolem 180 klient. To jsou také práce v terénu. Ta
první skupina má vžitý mezinárodní název „home care“ neboli domácí pée, a ta skupina
peovatelská má bžné parametry peovatelské služby stejn jako státní peovatelská
služba. Je to podle mého názoru na jedné stran obvyklá služba a na druhé stran velmi
progresivní, protože je všeobecn známo, že je nejlépe peovat o lidi v jejich domácím
prostedí. Ty ubytovací záležitosti jsou vždy až na druhém míst. Nejlépe když lidé
zstanou doma, pokud jim aspo trochu vyhovuje domácí prostedí.
Je o tyto služby zájem?

Ve všech našich stediscích je znaný zájem o tyto služby, protože je statisticky
dokázáno, že Brno stárne výrazn rychleji než ostatní oblasti eské republiky.
Pravdpodobn je to dsledek bývalé vysoké industrializace a zmn životního stylu.
Problém sociální pée o seniory je v Brn naléhavjší než teba v Praze.

Ješt jsem se nezmínil o denních stacionáích, kterých máme nkolik, a je to takový
mezistupe v péi o seniory. Tito lidé pespávají doma, jsou doma a podle své vlastní volby
pes den pobudou u nás. Bu je pozveme teba jenom na obd nebo i na odpolední
program, nebo jako tady na Vinohradech, kde vznikl stacioná ped rokem, zájemce
pivezeme ráno a odpoledne si pro n rodina pijde, nebo je zase odvezeme a je o n
postaráno. Je tu skupina pod vedením paní Dáši Vtípilové, která pipravuje pro tyto
klienty programy. Prost vnuje se jim, promyšlen jim njakým zpsobem napluje as a
vytváí rzné aktivaní innosti.
Vy dokonce mžete zájemce o pobyt ve stacionái denn pivážet?

Stala se nám letos na jae taková bájená vc, vlastn už loni: jedna mimobrnnská
firma nám nabídla a pak to bhem dvou msíc uskutenila, že osloví asi 400 brnnských
firem, jestli si nechtjí koupit reklamní plochu na dodávce Forda tranzitu. A když si ji
koupí, pispjí tím na poízení auta pro nás. Opravdu se manželm Ježkovým z firmy
Kompakt podailo sehnat šedesát nebo sedmdesát brnnských firem. Máme polepené auto
od stechy po kola, celá plocha je zaplnná - i nkolik evangelických podnikatel tam má
reklamu - a my máme zdarma nkolikasettisícové auto. Využíváme je práv pro tento
stacioná, takže auto denn ráno vyjíždí a odpoledne zase staenky a staeky vrací do
jejich domov. Auto také využíváme na výlety v ostatních domovech. To je taková dobrá
novinka, že jsme schopni pozvat obyvatele z tch tí domov na výlet. Zajedem teba do
Ochozu nebo do Mariánského údolí k rybníkm nebo k pehrad. Potom mi napíklad
íkají: „Já jsem dvacet let nebyl u pehrady, neml jsem možnost,“ nebo „Já jsem poprvé v
život v Mariánském údolí, a jsem Brák!“  Teprve když pišli do denního stacionáe, tak
se tam podívali; nejen klienti z Vinohrad, ale všechny ty domovy si výlety njak plánují.
Mn se náramn líbilo, že se podailo to auto sehnat.
Jsou peovatelky, zdravotní sestry a vbec zamstnanci Nadje vící lidé?

Nadje má ve svém statutu, že je kesanská, misijní a charitativní iniciativa. To je citát
hned úvodní vty. Je to obanské sdružení, které takto chce samo sebe vidt a dlat pro to
co mže, a dál ve statutu je napsáno, že cílem Nadje je zízení sít sociálních služeb na
základ kesanských princip.



Já po tch dvou a tvrt roku, co tady pracuji, snažím se sám si ujasnit, jak to je, co to po
pravd znamená. Myslím si, že ten nový zákon, o kterém se te jedná, pipodobní Diakonii
i Charitu tomu modelu, ve kterém pracuje Nadje od zaátku. Není vázána na žádnou
církev, není to organizace, která by sloužila jen vícím klientm nebo brala jen vící
personál pro tuto práci. Kesanskost této práce se projevuje v tom, že chceme být
maximáln tolerantní, aby do každého z tch zaízení, kde je vle personálu i lidí, picházel
fará nebo knz, aby se tam konaly bohoslužby nebo mše, aby ti lidé mohli jít ke zpovdi,
aby mohli mluvit s faráem mezi tyma oima. Myslím si, že duch té naší práce díky tomu,
že se Nadje ke kesanství hlásí, je pece jen trochu jiný. Každého, koho tady pijmám po
ty dva roky jako zamstnance, upozoruji, že pichází do zaízení, které se charakterizuje
tak, jak jsem íkal, a že oekávám, že nový píchozí bude maximáln tolerantní ke
kesanským programm a že se pidá. Ptám se každého z nich, je-li vící a dostávám
odpovdi tak zhruba pl na pl. Hlavní kádr pracovník už tady byl, když jsem pišel a
vím, že je tady nkolik evangelík, kteí tu pracují poslední dva roky. Dívjší editel, který
tady celou práci organizoval asi sedm, osm rok, byl katolík, lidovec a dal tomu taky
takový nátisk. Teba dm v Králov Poli se dodnes jmenuje Dm Matky Restituty. Jméno
Fatima (domova na Hapalov ulici) už jsme zrušili. Je tady mnoho vících katoliek mezi
personálem a vidím, že se pi mších a bohoslužbách zúastují.
Zakladatelé manželé Hradetí byli protestanti a upímní kesané.

Paní Hradecká byla jednoznan charizmaticky ladná žena, která celému dílu dala
ducha. Její manžel je podobn zamený, a když paní Vlastimila v roce 97 zemela na
rakovinu, pan Hradecký se po dvou letech oženil a má za ženu adventistku, která úzce
spolupracuje s ADROU i adventistickou církví. Obma manželm, kteí jsou vlastn v ele
Nadje, jde o to, aby slovo „misijní“ nebylo jen na papíe.

Do jaké míry je Nadje kesanské zaízení nebo není, je vc zásadní. Vedení Nadje,
ústední editel a my, editelé poboek, vedeme neustálou diskusi o tom, do jaké míry
mžeme být misijní organizace, protože to máme ve statutu, a do jaké míry máme zstat
jenom u sociální práce. Já jsem jeden z tch, kteí hájí názor, že nkdy mén slov a dobrá
sociální práce je lepší než velké misijní akce. Zažil jsem tady nedávno jeden moment, na
kterém se to všechno polarizovalo. Mli jsme pracovní poradu s úastí asi 50 lidí, z nichž
asi polovina byla vících a polovina ne. Byla zahajovací pobožnost a modlitební chvíle a
cítil jsem, jak ona polovina nevících na to nebyla pipravena. Vdla, že dlá v
kesanské organizaci, ale nebyla vyzvána, chce-li se úastnit dlouhé modlitební chvíle.
Potom jsme o tom vedli velmi ostrou a naléhavou diskusi. Jsme-li kesanské zaízení,
neznamená to, že se budeme necitliv a netaktn chovat ke svým dobrým nevícím
spolupracovníkm. Já jsem pro to, abychom dobe sloužili sociáln, nestydli se za
Kristovo evangelium a vhodn to ekli a ekli i dvody své innosti, pro Nadje chce
sloužit potebným. Mám velikou radost, že se nám ped pl rokem podailo získat ke
spolupráci faráe Radka Nováka. Chodí te do obou domov, v ekovicích a
v Bohunicích, a má tam velký ohlas. Dlá tam skvlou práci svým nenápadným
vystupováním, když íká podstatné vci, nevtírá se a pi tom oslovuje lidi, personál i
klienty. Z toho mám velikou radost.

O aktivitách, dalších plánech a programech brnnské Nadje bychom mohli ješt
dlouho povídat. Nap. o tom, že brnnská Nadje má mezi svými zamstnanci i dv
lékaky - geriatriky, že zaíná s Domem peovatelské služby, kam nezbytn hledá
kuchaku, že spolupracuje s rodinami dtí starých rodi atd. Za deset let, co Nadje
existuje, se vlastn dosáhlo velkých úspch a sociální práce ohromn pokroila. Je to
požehnané dílo, založené na lásce, víe a nadji. Jist se po ase do brnnské Nadje zase
podíváme.



b y l o
37. konvent (seniorátní shromáždní)

brnnského seniorátu eskobratrské církve evangelické se sešel už ke tetímu,
pedposlednímu zasedání. Bylo to v sobotu 24. listopadu v Blahoslavov dom v Brn.
Zaínalo se tém ješt za šera, v osm hodin ráno. V úvodní pobožnosti oslovil
shromáždní bratr fará Marek Zikmund, pro nkteré z konventuál to bylo první setkání
s novým kazatelem v seniorátu (ve sboru v Boskovicích). Po ustavení konventu
pedsednictvo nejprve pedložilo k projednání nkolik drobných návrh na zmnu
církevního zízení CE – pedevším v souvislosti s podobou shromáždní v Jeronýmov
jednot.

Pedchozí zasedání konventu rozhodlo, že letošní zasedání se má zabývat námty
z bohoslužebného života našich sbor. Struné píspvky k zamyšlení nad tímto tématem
pednesli prof. dr. Jana Nechutová, Pavel Freitinger a Jaroslav Vítek. Zdálo se, že nkteré
z konventuál pednesené námty zaujaly, nasvdoval tomu zaujatý rozhovor.

Obsáhlejší rozhovor vyvolaly ješt dva body z projednávaného programu. Nejprve to byl
dopis konventu pedsedovi poslanecké snmovny PR prof. V. Klausovi ve vci vládního
návrhu zákona o církvích, který mla v tch dnech poslanecká snmovna znovu
projednávat.  (Znní dopisu pipojujeme k tomuto lánku.) Potom došlo k delší debat nad
návrhem seniorátního výboru ureným na synod, v nmž by mly být ustaveny nové
zásady pro odmování kazatel – s pihlédnutím k tomu, že státní dotace na kazatelské
platy je vymována velmi skrovn (a tžko bude rst), jakož i k tomu, že ada našich
sbor se snaží podle nejlepších možností na kazatelské platy pispívat v rámci
celocírkevního hospodaení. Jeden z len konventu celý návrh s velikým rozhoením
odmítl, konvent návrh pijal a bude jej tedy projednávat píští zasedání synodu CE.

Pedsednictvo konventu ídilo jednání s dokonalým pehledem, takže pedseda (fará
Jií Gruber) mohl nejen zahájit, nýbrž i ukonit shromáždní pesn podle stanoveného
programu. S modlitbou a požehnáním konventuály propustil.

Skupina sester a bratr z Blahoslavova domu zajišovala péi o bžné organizaní
záležitosti i jídlo a pití pro konventuály a hosty. Nkteí z len konventu mli za to, že se
to podailo dobe zajistit. Já si to myslím také.

jv

Pedseda poslanecké snmovny, prof. Václav Klaus, Praha
Vážený pane pedsedo!
Poslanci brnnského konventu, zastupující 23 sbor brnnského seniorátu eskobratrské církve
evangelické, se Vaším prostednictvím obracejí k poslancm parlamentu R, aby pi novém hlasování
odmítli senátem vrácený zákon o církvích. Tento zákon neumožuje církvím, aby zizovaly vlastní
stediska sociální pomoci (sloužící všem obanm bez rozdílu vyznání), akoli tato innost patí
k nejvlastnjšímu poslání všech kesanských církví. Pijetím tohoto zákona by se naše republika vrátila
k neblahé praxi 40 let komunistického režimu, který církvím sociální práci zakázal. Stediska Diakonie a
Charity, která z iniciativy církví znovu vznikla v uplynulých 0 letech, jsou nyní integrální souástí
církve a musela by pijetím nového zákona svou innost ukonit a znovu vzniknout na zcela jiném
právním základ. Církev by tak ztratila možnost podílet se pímo na jejich služb a bezprostedn
podporovat jejich innost, což považujeme za velmi vážný a hluboký zásah do svobody našeho
náboženského vyznání a pesvdení. Víme, že poslanci Parlamentu eské republiky znovu zváží
všechny dsledky, které by vyplývaly z pijetí tohoto zákona, a v novém hlasování jej odmítnou.
S projevem úcty poslanci 37. konventu brnnského seniorátu CE, Brno 24..200



b y l o
Odpoledne kesanské služby v I. sboru

se letos uskutenilo s týdenním pedstihem – tradiní termín na první adventní nedli byl
nabourán televizním penosem z našeho kostela. Po spoleném obd, který z velké ásti
pipravili manželé Hanákovi a který si všichni pítomní moc pochvalovali, se chvilku
povídalo v sále a ve 14 hodin se mezi nás dostavil  kapitán Pemysl Kramerius, kazatel
brnnského sboru Armády spásy. Povdl nco o historii Armády spásy ve svt i u nás,
hlavn však o petžké práci s bezdomovci v Brn a konen i o Armád spásy jako církvi.
V sále na Opletalov ulici se nás sešlo na padesát, otázek na bratra Krameria bylo mnoho.
Kesanská služba našeho sboru a my všichni, kteí jsme o pednášku projevili zájem, si
moc dobe uvdomujeme, že Armáda spásy koná tu podstatnou ást Ježíšova pikázání,
kterou my tak trochu opomíjíme: pomoc tm nejodstrkovanjším, nejproblematitjším.
Je to spolená povinnost všech kesan a proto si myslím, že finanní pomoc a živý zájem
o innost Armády spásy je pro nás samozejmostí.
Také povídání pi cukroví a káv bylo pro všechny osvžením a radostí. Dkuji tedy
jménem nás pítomných za bohaté a píjemné odpoledne, za všechny ruce, které pekly
výborné cukroví a pipravily skvlý obd,  za umyté nádobí a službu u stol.

L. Marková

Televizní penos ekumenických bohoslužeb z kostela J. A.
Komenského

vyvolal celou adu diskusí, mnozí mu byli pítomni v kostele, jiní jej mohli sledovat doma,
nkdo si jej dodaten poslechl z poízeného videozáznamu. Jisté je, že si vyžádal
dkladnou pípravu, dokonce generální zkoušku v kostele den ped vysíláním, pelivé
nacviování obou pveckých sbor a mnoho další práce, o které ani nevíme. Možná
nkomu (mne nevyjímaje) to všecko pipadalo pehnané, mohly se pece odvysílat naše
normální první adventní bohoslužby bez tak nároné pípravy! Když jsem však sedla pi
bohoslužbách v kostele a zkusila se na jejich prbh dívat oima lidí, kteí z jakéhokoli
dvodu nemohou do kostela chodit, a by rádi, nebo oima televizních divák, kteí si
program náhodou pustili, pochopila jsem, že všecka ta práce zbytená nebyla, že jsme jim
pipravili a televize zprostedkovala úžasnou vc: prvním pinesla velikou duchovní posilu,
pro druhé mohla znamenat zásadní obrat v jejich životech, protože jsme dovedli
pijatelným jazykem a formou oslovit i lidi, kteí v kostele jakživi nebyli. Pipadá mi, že
tam nic nechyblo a nic nepebývalo, a jsem nesmírn vdná za všecko, co tam bylo
eeno, zahráno a zazpíváno. Skuteným obohacením byla pítomnost nkolika bratí a
sester z Betléma, bohoslužeb se celkem zúastnilo 460 lidí z rzných církví a sbírka pro
dv stediska Diakonie vynesla skoro 12 tisíc K.  To všecko není málo!

Nkolik chybiek se vloudilo: v kostele nebylo dostaten slyšet kázání dvou duchovních
a naopak pekrásn znjící oba pvecké sbory v penosu vyznly ponkud uboze, snad
vinou postavení mikrofon, které nevyužilo výbornou chrámovou akustiku.

Ješt pipojuji dv reakce na tento televizní penos: manželé Heryánovi z Radotína
vyjádili dopisem radost  z toho, že mohli takto zavzpomínat na léta svého psobení v Brn
a spolu s námi Bráky oslavit první adventní nedli. A paní Novosadová ze Stelic, která
pro zdravotní potíže nemže do kostela chodit, nám napsala:



b y l o
„Na první stran 10. ísla Setkávání koní David Mikolášek svou báse

Advent slovy:

…proto v srdcích chystáme místo pro lásku, pro víru a pro nadji.

Pesn tuto myšlenku nám vnukalo do povdomí povzbuzujícími slovy osm kazatel
stojících kolem stolu Pán,  pod namodralou klenbou kostela Jana Amose Komenského
první adventní nedli ped závrem roku 2001,  umocnnými dkovnými melodiemi
pveckých sbor s hudebním doprovodem, kdy zazáilo svtélko první svíky adventního
vnce.

Až bude hoet tvrtá, as se naplní.

V dtství jsme ítávali nad papírovým betlémem na zdobené stužce slova: Sláva na
výsostech Bohu a na zemi pokoj lidem dobré vle. Já si opravuji svoji dtskou pedstavu, a
to tak, že se mi dostává z dobré Boží vle ehosi vzácného – s pokorou a odpovdn
pijímat a prokazovat dobrou vli sob vzájemn a bez rozdílu všem, kdo mají pro dávnou
dtskou vzpomínku, nebo práv  tím hoícím knotem svíky, srdce otevená.“

 L. Marková

Ekumenické bohoslužby mládeže
V pondlí 3. 12. pi píležitosti zaátku adventu probhla v erveném kostele ekumenická
bohoslužba mládeže. V katolickém - jezuitském - kostele se totiž koná každé pondlí
studentská mše organizovaná Vysokoškolským katolickým hnutím a dvakrát ron (na
zaátku adventu a postního období) je dána píležitost pro spolené bohoslužebné setkání
mladých kesan i z jiných církví. Sešli jsme se v sedm hodin veer ped kostelem, který
se krátce nato celý zaplnil mladými lidmi. Bohoslužby spolen ídili naše sestra faráka,
páter Koudelka z ímskokatolické církve a biskup Šandera z Církve eskoslovenské
husitské. První tení bylo z proroka Izajáše ze 4. kapitoly, ve druhém jsme slyšeli píbh o
uzdravení setníkova sluhy. Na to navazovalo kázání, které ml tentokrát páter Koudelka.
Následovaly pímluvné modlitby, kde mohl každý pistoupit se svou prosbou. Celé
bohoslužby provázel svým zpvem a hrou na kytaru katolický studentský pvecký sbor.

Délka bohoslužeb byla úmrn dlouhá zim, která v erveném kostele vládla (topení
netopilo). Také bylo trochu škoda, že jsme se nemohli píliš úastnit spoleného zpvu,
protože jen málo písní jsme znali. Ale jinak bylo toto spolené setkání velice pkné; je
dobe, že pes všechny rozdíly, které mezi námi panují, jsme schopni spolen se sejít,
chválit Pána Boha a naslouchat Jeho slovu.

Olga Navrátilová



d o m á c í  p o b o ž n o s t
Novoroní meditace o ase

"Nau nás poítat naše dny, a získáme moudrost srdce."Žalm 90, 2

Opt se louíme se starým rokem a ped námi se pozvolna vynouje rok nový. Každý z nás
musí však takové rozlouení provést zcela sám za sebe. Nebo jako se jeden lovk liší od
druhého, stejn tak jsme minulý rok prožívali všichni rozdíln. Bh vede každého jeho
zcela osobitou cestou. Co však máme všichni lidé spolené je skutenost, že tento rok již
uplynul a je za námi. Necháváme ho za sebou s jeho mnoha dny, námahou, starostmi,
zklamáními, a plány, jež jsme snad mli a z nichž se uskutenilo jen málo nebo také možná
zhola nic. Necháváme jej za sebou se svou vinou a s mnohým selháním, prost se vším, co
naše nedostaten milující srdce udlalo.

Pesto k nám tento rok patí a nelze jej vymazat ani zapít.  Všechna prožitá léta jsou již
našimi a jsou nám njak uchovány. Kým? Pánem Bohem, od nhož ta léta pocházejí a ped
kterým také zstávají jako stálá pítomnost. A proto se mžeme s tímto starým rokem
vdn rozlouit, aby se ješt mohl pro každého z nás stát darem Boží milosti. Nebo Pán
Bh nám daroval všechny dny tohoto roku. A pokud je také takto všechny pijmeme, pak
to byly požehnané dny, dny milosti a spásy. Vždy jestliže nás Pán uchoval ve své blízkosti
a zachoval naši víru, jestliže neodejmul z našich srdcí svého Ducha a možná ve své milosti
prokázal naším prostednictvím dobro i jiným lidem, pak skuten nyní mžeme za tento
rok podkovat, požehnat jej a s plností dík Pánu odevzdat. Poruit jej  do lásky toho
Boha, který je vný a pro naši vnost uchová to, s ím se práv louíme. A všechno, co
náš Pán  takto od nás pijímá, je jeho milostí promnno, vykoupeno a posvceno.

A my potom kráíme životem dál a bereme z tohoto uplynulého roku sami sebe, se svými
starými úkoly a starostmi, vleklými obtížemi, bolestmi a obavami, jež njak spoívají v naší
duši a jdou dál spolen s námi. Pesto mžeme nyní, na prahu nového roku, s klidem
pevzít sami sebe takové, jací jsme. Nebo práv ve své jedinenosti jsme dílo vného
Otce, On nás ve své lásce stvoil a stojí svou pízní za našimi životy. On nás objímá svojí
dobrotou a vrností, a proto pjde nadále s námi. A všechna tíha našeho života, kterou
dále neseme do nového roku, není vtší, než jsme schopni unést.

Zatím však nevíme co nám všechno tento nový rok vlastn pinese. Stojíme na jeho
poátku a možná s trochou obav se ptáme, jaký asi bude. Nkteí lidé mají ve zvyku
vstupovat do nového roku s mnoha pedsevzetími a plány, které jim mají pomoci zaít žít
njak jinak i posloužit k urité zmn. Ale novost rozhodnutí vtšinou asem vyprchá a
lovk opt sám sebe postupn nalézá ve starém zpsobu žití a nepromnné pirozenosti.

Nový rok je tedy ped námi a my ani nevíme, kolik z jeho celého množství nám bude
dopáno. Pedevším Pánem Bohem, ale také neklidným prostedím našeho pozemského
svta, ve kterém žijeme svoje dny. Ale všechny události jsou pro nás dležité vlastn jenom
tím, jakým zpsobem pispjí každému z nás k jeho jedinené, nezamnitelné a
nepenositelné vnosti.

Jak ovšem správn rozpoznat tuto jejich dležitost? Jak v proudu plynoucího asu
zstávat bdlým, pozorným a nenechat se uspat uritým opakováním naší každodennosti?
Je velmi tžké, ne-li zhola nemožné nabídnout jednu pln vystihující odpov. Uritou
pomocí však mže být naše hlubší pochopení a nahlédnutí do tajemství probíhajícího asu.



Pedevším nežijme s oním pomyslným rezervoárem budoucnosti, která je teprve njak
ped námi, a my proto máme vždy dostatek "nového" asu. Nejde nikdy o to, co snad
pijde  "až potom"; nelze nikdy pouze trpn oekávat,  až se život jednou dostaví. To je
všechno pouze iluze, nebo budoucnost jako taková je vždy zcela nejistá. Prozatím zstává
pouze nicotou ve své nenaplnnosti; pouhou neuchopitelnou možností.

Naopak všechno prožité již nikam neodchází, nýbrž zstává. Je to pominulé, a práv
proto ve své pominulosti skuten "jest". Proto je vždy onou nejdležitjší dobou práv
naše souasná pítomnost. Ona je tou filtrující úžinou, která pevádí všechny možnosti z
nicoty budoucnosti do vn trvalého bytí minulosti. Práv "zde a nyní" se tedy iní v
každém okamžiku závažné rozhodnutí, co bude námi vpuštno do vnosti. Pouze v pln
prožívané pítomnosti mžeme zakoušet setkání s "Vným".

Proto je tak dležité ono pekonání náhledu pouhého probíhání v ase. Musíme se tedy
stále probouzet a být zcela pítomni, nebo práv jako lidé neseme svoji zodpovdnost za
to, co všechno bude námi zvováno tím, že jsme to z pouhé možnosti nechali uvést do
prožitého asu. Nejde  pouze o ekání na njaké veliké a významné chvíle, nýbrž o
zakoušení vnosti v rámci všedního dne. I ty zdánliv obyejné každodenní situace se
mohou stávat prožitými osudovými chvílemi. Nebo každý lovk na této zemi (i ten, který
na ní zdánliv pobývá jako dsn tuctové zboží se svými reklamou vnucenými potebami)
je hoden stát se vností. A to práv zde na této své zemi, kde je nucen si v potu tváe
obstarávat svj každodenní chléb.

 Nadchází nám tedy nový rok plný možností, jež se mohou stát naší prožitou pítomností
a proto zstat vn trvalými ve své minulosti. Nebo taková minulost je pro lovka, jenž
žije svoji souasnost ped Boží tváí, neohranienou pítomností. Potom mžeme zakoušet
Boha v plnosti svého darovaného asu. Smíme procházet svým životem a nepohlížet
bolestn nazpt ani zbyten nevyhlížet do prázdné budoucnosti. Nebo náš Pán stále
pichází do naší pítomnosti. I v tomto novém roce našeho života. Proto nám také letos
nadchází rok Pán.

Pane Bože, Ty jediný vysvobozuješ z veškeré pomíjivosti a marnosti.
Dkujeme, že Ty sám uchováváš naše životy i všechno v nich prožité.
Tob se odevzdáváme na poátku tohoto nového roku, jenž práv od Tebe
pijímáme.
Prosíme, Ote, daruj nám vnitní moudrost srdce i milost náhledu do vždy
probíhající souasné pítomnosti.
A nau nás žít a zakoušet vnost již práv zde a nyní. Amen.



k n i h a
Peter Karner: Blbost je strašlivá síla

„Blbost,“ praví veliký rakouský satirik Johann Nepomuk Nestroy, „to není žádná slabost
ducha. Je to strašlivá síla.“

„Lehkomyslnost už mnohokrát odvál lehounký vánek lásky, ješt astji pak vichr
zkušenosti. I neest nezídka prchla ped svtlem lepšího pesvdení. Jen blbost se
opevnila nedobytným valem svéhlavosti.“

Smutné, ale pravdivé je úsloví: „Proti blbosti dokonce bohové bojují marn. A ty, slabý
smrtelníku, se chceš pustit do tak obrovitého zápolení?“

Nebyl by to ani rakouský satirik, kdyby ta otázka pro nj nebyla jenom enická.

Ale je to skuten tak, že proti blbosti dokonce bohové bojují marn? A kdyby to už tak
bylo, nemohli bychom se utšovat alespo tím, že to byli jen antití bohové, kteí proti
blbosti nic nepoídili? Bh kesan však tehdy na golgotském kíži vzal na sebe i blbost
všech lidí a pemohl ji.

To je jist i teologicky správná myšlenka. Jenže asto si lovk íká, zda církev a kesané
už vbec rozpoznali moc a houževnatost blbosti – jak personální, tak gremiální. Nebo zda
lidé z církve nemají ve zvyku podceovat blbost – pedevším tu svou vlastní.

Peter Altenberg jednou, když mu udiven pedhazovali, že tak významný a inteligentní
muž udlal takovou hroznou blbost, výstižn odpovdl: „Jen velicí mužové dlají
obrovské blbosti.“ Tento spíše „svtský“ Altenbergv poznatek se bez obtíží dá ovit i
v církevní oblasti – dokonce i v církvích, v nichž vlastn není žádná hierarchie.

Bylo by to asi znamení ochoty init pokání, kdybychom si piznali, že práv jak veliké
církevní osobnosti, tak významná církevní grémia také mnohdy provádjí obrovské blbosti.
Nemohlo by to být tak, že mnoho vcí, které trápí lidi v církvích, zpsobila blbost?

V biblickém slovníku se „blbost“ vyskytuje dohromady tikrát. To je symptomatické a
zárove je to pokyn vystopovat blbost ve všech podobách, do nichž se pevléká. Možná
totiž je práv blbost píinou toho, co si navzájem provedli lidé i v asech po Kristu.

peložil jv.

Dvorní rada Mag. Peter Karner (1937) žije ve Vídni. Od r. 1986 je zemským
superintendentem rakouské evangelické církve h.v. Pedchozí úvaha je z knihy „Bei wem
lassen Sie sündigen? – und andere religiöse Fragen“ (U koho si dáváte hešit? – a jiné
náboženské otázky), která vyšla r. 1997. Nkteré z jeho úvah máme v úmyslu v tomto
roníku postupn otiskovat s laskavým svolením autorovým.

jv



b u d e
Alianní týden modliteb 6. - 3. ledna 2002

Nedle, 6. ledna v 18:00 - místo: Kesanské sbory, káže: Evangelikální spoleenství

Pondlí, 7. ledna v 18:00 -  místo: AC, káže: Roman Neumann

Úterý, 8. ledna  v 18:00 - místo: Armáda Spásy, káže: Apoštolská církev

Steda, 9. ledna  v 18:00 - místo: CB Kounicova, káže: Zdenk Pokorný (BJB) - pipravuje
mládež

tvrtek, 10. ledna  v 18:00 - místo: CE, Pellicova, káže: SCH

Pátek, 11. ledna  v 18:00 - místo: Slovo života, káže: Armáda spásy

Sobota, 12. ledna v 18:00 - místo: BJB, káže: Slovo života

Nedle, 13. ledna  v 18:00  - místo: SCH - Botanická, káže: CE

Plán sborových akcí Brno I
20. ledna návštva celocírkevního kantora L. Moravetze – pi bohoslužbách

27.  ledna 14 hodin – Pravoslaví - pednáška Mgr. Jurigy, editele …

. - 3.  února víkendový pobyt konfirmand ve Strmchách

27.  ledna Devítník, vysluhování VP

3. února Cantate Domino zpívá  v Komenského kostele

0. února volba staršovstva

7. února 1. nedle postní, vysluhování VP, celocírkevní sbírka na tisk

24. února sborové shromáždní

. - 3. bezna víkendový pobyt mládeže v Dakovicích (pihlášky u bratra faráe)

7. bezna slib staršovstva

7. dubna návštva bratra faráe a senátora Zdeka Bárty

4. dubna skautská nedle

24. - 26. kvtna sborový víkend na Blažkov (pihlášky u bratra faráe)

9. ervna konfirmace

Klub otevených dveí
3. ledna Volné téma
0.  ledna Já-Ty (vztahy mezi námi 1) - ses. Staková
7. ledna Vyrábíme s dtmi
24. ledna Já - Ty (vztahy mezi námi 2) - ses. Staková
3.  ledna Odpuštní a mezigeneraní vztahy - ses.Vylealová



b u d e
Kesanský magazín z Brna

Který se bude vysílat 6. 1. 2002 obsahuje ti píspvky:

Zvony tisíciletí
Poslední z krátkých dokument, které vznikly v rámci mezinárodního projektu EBU k
pelomu tisíciletí, nás zavede do Švýcarska.

Setkání v ím
S druhým píspvkem navštívíme Svtové multimediální fórum, které se konalo letos v
listopadu v ím. Bylo souástí kongresu, na kterém došlo ke slouení dvou velkých
katolických mediálních organizací, UNDA a OCIC, v novou spolenost SIGNIS.

Senioi v Hodonín
V posledním píspvku nahlédneme do života seniorklubu v Hodonín. Vznikl za velké
podpory místního ímskokatolického farního úadu. Jde o velmi živé spoleenství, ve
kterém najdete humor, moudrost i pátelské slovo.

Biblická soutž

X. bájený bál – evangelický ples
Jubilejní desátý roník nejen evangelického a nejen mládežnického bálu se bude již
tradin konat v Kulturním dom Barikádník v Praze 10–Strašnicích. Výtžek z bálu bude
darován, tak jako každý rok, na charitativní úely. Mimopražským zájemcm zajistíme
zdarma skromné ubytování, spací pytel si vezmte s sebou, Vstupenky v cen 99 K je
možno zakoupit v knihkupectví Kalich, po nedlních veerních bohoslužbách u Martina ve
zdi a ped zaátkem plesu.



s p o l e  e n s k á  r u b r i k a
Brno I

  1. 1. Liškutin  Michal 20 let
  3. 1. Pokorná  Ludmila 88 let
  4. 1. Šubartová Miluše 75 let
  6. 1. Veselý Emanuel 88 let
15. 1. Blehradová  Jana 20 let
15. 1. Lukl Pavel 85 let
16. 1. Kotasová Ržena 70 let
17. 1. Klocová Ivona 50 let
17. 1. Stratil Jií 83 let
18. 1. Burešová Ludmila 81 let
18. 1. Kumhala Adolf 84 let
18. 1. Zezulová Veronika 83 let
25. 1. Kratochvílová Hana 30 let
28. 1. Hadyna Štpán 30 let
28. 1. Kamínek  Pavel 40 let
30. 1. Smutná Miriam 60 let
30. 1. Šedivý  Martin 20 let
30. 1. Tomášková Libuše 80 let
31. 1. Franková Marie 91 let

V listopadu byli poktni:
18. 11.Jan Hudeek, nar. 11.10.2001
18. 11.Dalibor Jan Fiala, nar.  2.12.1965
18. 11.Vlastimil ermák, nar.  26.4.1981

Brno II
5. 1. Vra HERÍKOVÁ 81 let
6. 1. Marie VÁOVÁ 89 let
8. 1. Vlasta HORÁKOVÁ 76 let
11. 1. Pemysl KOSTELECKÝ 80 let
11. 1. Jaroslav NEAS 76 let
12. 1. Julie ŠINDLEROVÁ 95 let
12. 1. Ržena ALBRECHTOVÁ 78 let
13. 1. Františka KOLÍNSKÁ 81 let
14. 1. Augusta RAKOVSKÁ 77 let
17. 1. Zdeka URDOVÁ 86 let
17. 1. Alena HAVÍOVÁ 76 let
18. 1. Jaroslava HÁJKOVÁ 80 let
18. 1. Jindiška TRŠOVÁ 81 let
19. 1. Prof. PhDr. Otakar TRHLÍK 80 let
21. 1. Anežka FIDRMUCOVÁ 79 let
23. 1. Kvtoslava HANÁKOVÁ 77 let
28. 1. Darina MARKOVÁ 87 let
28. 1. Milan MELICHAR 79 let
29. 1. Marie SÝKOROVÁ 79 let
30. 1. Wanda MELUZÍNOVÁ 77 let

V listopadu jsme se rozlouili:
1. 11.Ing. Lubomír Rozsypal (nar. 1947)

K obrázkm na obálce letošního roníku Setkávání
Vypjili jsme si je z obrazu z baziliky v Ravenn, která byla kolem roku 500 n. l. velkým
pístavním mstem italského východního pobeží. Ilustruje píbh evangelia, podle nhož
Kristus nasytil pt tisíc lidí pti chleby a dvma rybami.  Helénistický umlec by stejné
píležitosti využil k tomu, aby namaloval velký zástup lidí – byl by to veselý a dramatický
výjev. Avšak mistr té doby si zvolil zcela jinou metodu. Jeho dílo není obraz namalovaný
mistrnými tahy šttce – je to mozaika pracn sestavená z kamenných nebo sklenných
kostiek, jejichž syté a výrazné barvy dodávají chrámovému interiéru pokrytému
mozaikami vzhled velebné nádhery. Zpsob, jakým se píbh vypravuje, ukazuje divákovi,
že se dje nco zázraného a posvátného.  Pozadí je vyzdobeno úlomky pozlaceného skla a
na zlatém pozadí se neodehrává žádný pirozený nebo realistický výjev. Klidná a nehybn
stojící postava Krista zaujímá sted obrazu. Není to vousatý Kristus, jak ho známe, nýbrž
jinoch s dlouhými vlasy, který žil v pedstav raných kesan. Je odn do purpurového
hábu a natahuje ruce, jimiž žehná na ob strany, kde stojí dva apoštolové, kteí mu nabízejí
chléb a ryby, aby se zázrak uskutenil. Nesou pokrm se zakrytýma rukama, tak jak to tehdy
dlávali poddaní, když pinášeli dary vladam. Vidíme, že umlec pipisoval hluboký
význam tomu, co znázoroval. V jeho oích to nebyl jen zvláštní zázrak, který se udál
v Palestin ped nkolika sty lety. Bylo to znamení a symbol Kristovy vné moci
ztlesnné církví. To vysvtluje zpsob, jakým se Kristus upen dívá na vnímatele. Je to
totiž on, koho Kristus nasytí.



k  e s  a n s k é  p o  a d y

VÝZVY PÍTOMNOSTI pátek 20:30 - 21:00 pipravuje RNŽ
Publicistický poad  zamený na aktuální spoleenskou a náboženskou tematiku.
KESANSKÝ TÝDENÍK sobota 9:15 - 10:00  pipravuje RNŽ a Ro 1
Zpravodajský magazín vnovaný duchovnímu životu doma i v zahranií. Týdenní
souhrn zpráv z náboženského života, reportáže, publicistické píspvky, hudba,
soutže a ankety.
DOTEKY VÍRYpátek, sobota 21:10 - 22:00pipravuje Ro 1
Církevní, pedstavitelé, odborníci, ale i laici mluví v živ vysílaném poadu o
svém vztahu k víe. Kontaktní besedy rozkrývají pozadí náboženských smr, i
bžných životních situací.
zpravodajské relace a další poady Ro 1 (nap. Radiofórum)
Zpravodajství o událostech, které významem pesahují vnitrocírkevní a
ekumenické dní.

NEBE DOKOÁN/PAPRSKY NADJE  sobota 17:30 -18:00  pipravuje RNŽ
Pásmo písniek a poezie, rozhovor s duchovní tematikou, prolínání kultury a
kesanství se stídá s návštvami lidí, kteí žijí smysluplný život navzdory teba
zdravotnímu postižení.
NEDLNÍ BOHOSLUŽBA nedle 9:00 -10:00 pipravuje RNŽ
Pímý penos bohoslužeb, ve kterém se stídají katolické a nekatolické.

RANNÍ ÚVAHA pátek 6:55 - 7:00  pipravuje RNŽ
Malá zamyšlení nad každodenním životem a nad postavením a posláním lovka
ve spolenosti. Se svými ranními úvahami picházejí ped mikrofon také sami
autoi, a už z ad redaktor RNŽ nebo jejich spolupracovník.
VZDLÁVACÍ ADAsobota 18:00 - 18:30 pipravuje RNŽ
Komponovaný publicistický poad kombinuje rzné  prvky - rozhovor, reportážní
vstup, tený text i hudební vložku. Z posledních titul: cykly Housle a klavír
(spolené hledání buddhismu a kesanství), Z hlubin zákona (seriál o židovsko-
kesanském dialogu), cyklus: Proroci a služebníci (portréty knží v eské
spolenosti 20. století).

Vysíla  Brno – FM/VKV

Vysíla  Brno:  FM/VKV 92,6 MHz, AM/ SV

Vysíla  Brno:  FM/VKV 90,4 MHz,  102,0



FM/VKV 93,1 MHz,  106,5  MHz

ÚVAHAnedle 11:45 - 12:00, repríza pondlí 1:05 - 1:15  pipravuje RNŽ
Zamyšlení nad souasným svtem vycházejí z aktuálních otázek a dní, ale mají
obecnjší, nadasový charakter. Autoi z ad filosof, spisovatel, publicist i
duchovních (nap. T. Halík, J. Czech, J. Zajíc, M. Fischer a další) své úvahy
vtšinou sami interpretují.
LITURGICKÝ ROK V GREGORIÁNSKÉM CHORÁLU nedle 7:00 - 7:35
Poad sleduje prbh kesanského roku v hudb. Pevážnou ást nahrávek tvoí
snímky souboru Schola Gregoriana Pragensis, který pravideln natáí pro Ro od
roku 1990.
TEME PÍSMO  nedle 7:35 - 7:55 pipravuje LR Ro 3
Dlouhodobý cyklus tení z Jeruzalémské bible v pekladu Františka X. a Dagmar
Halasových v podání Jana Hartla a režii Josefa Mele.
DUCHOVNÍ HUDBAnedle 8:00 - 9:00  pipravuje RVH Ro 3
Úkolem cyklu je piblížit duchovní hudbu, historické souvislosti jejího vzniku a

interpretaní styly od nejstarších dob (tj. ambroziánský chorál) až do
souasnosti.

VÍRA A SVT pátek 9:30 - 20:00, sobota 10:10 - 10:40. 17:10 - 17:40, nedle
13:30 - 14:00, pondlí 9:10 - 9:40pipravuje Ro 6/RSE
Zprávy ze svta církví, jednou msín pravidelná promluva kardinála M. Vlka,
rozhovory, reportáže, úvahy. Poad je zamen ekumenicky.
VÝZVY PÍTOMNOSTI (repríza poadu)steda  8:30 - 9:00  pipravuje RNŽ
VZDLÁVACÍ ADA(repríza poadu)tvrtek 8:30 - 9:00  pipravuje RNŽ
ROZHOVORY pondlí 8:30 - 8:40 tvrtek 13:30 - 13:40pipravuje RNŽ
tyi známé osobnosti duchovního života se stídají v rozhovorech na aktuální
téma.
NEDLNÍ BOHOSLUŽBY nedle 14:10 - 15:00pipravuje Ro 6/RSE
Vysílání kesanských - stídav katolických a nekatolických - bohoslužeb.

 ESKÝ ROZHLAS Brno

ZELNÝ RYNK  sobota 17:00 -
18:00pipravuje Ro Brno

Kulturní týdeník s velkým a pravidelným podílem píspvk s duchovní
tematikou.

LABYRINT  nedle 16:04 - 16:30pipravuje Ro Brno

trnáctideník o cestách k duchovnímu svtu lovka. Poad popularizuje
pedevším doprovodné jevy innosti církví, zejména v charitativní oblasti.

Vysíla  Brno –  AM/ SV 1233



Kdo je vlastn presbyter?
Presbyter je lovk zpravidla ve stedním, a jak se íká, nejlepším vku. lovk, který na
sebe ve sboru upozorní tím, že je zde pro druhé. Tu poradí, tam pomže, tady piloží ruku
k dílu. Je to prost lovk aktivní. Ale když je lovk aktivní, nebývá takový pouze v církvi.
Vtšinou má i urité ambice v zamstnání, nebo je soukromý podnikatel, mívá i své
koníky. A také je tu ješt rodina a s ní nejprve starosti s malými dtmi, a potom
s nemocnými a umírajícími rodii.

Všechny tyto innosti si  – nejen na nás presbytery – dlají nároky. Na naše schopnosti,
ale hlavn na náš as. V klidném toku života zvládáme tohle všechno sice v poklusu, ale
stíháme. Ale když se dostaví nemoc nebo smrt, rozhodí zavedený ád, nakupené povinnosti
zanou perstat pes hlavu a zjišujeme, že takhle to dál nezvládneme. Voláme k Bohu, ale
on neodpovídá, a tak se snažíme sami se vším vypoádat.

Ale co odbourat? Nejprve koníky, snad i volená funkce v obecním zastupitelstvu se dá
ošidit i ubrat trochu v práci. Ale utéci od povinnosti v rodin? Nebo od povinnosti v církvi?
Nebo vbec od Hospodina?  Mnozí si to tak pro sebe vyešili a církevního života se
neúastní, protože „nemají as“.

My, vící, ale máme proti tmto lidem výhodu. My víme, že od Hospodina se nedá utéci.
Kam bychom šli? I když se zdá, že Bh s námi není, že nás neslyší, když  na nj voláme, že
navalené povinnosti, bolest i beznadj nezvládneme. Když voláme marn, jako Ježíš na
Velký pátek.

Když se mi zdá, že Bh selhal, stejn nemohu utéci nikam jinam, než zase k nmu.
Nemám jiné východisko. Zní to paradoxn utéci od Boha k Bohu. Ale pesto je to možné.
V Plái Jeremiášov teme: „Obrací svou ruku proti mn, ale já stejn s dvrou ekám na
Hospodinovo milosrdenství, které nepomíjí.“

O co tedy mžeme svou tžce zkoušenou víru v takových chvílích opít? Možná nám
podvdom vytanou na mysli verše žalm a modliteb, které odmala slýcháme v kostelech.
Moc o nich nepemýšlíme, patí prost k tradici, jsou samozejmé a poád stejné. A
najednou vystupují z té erné prázdnoty a mají ohromný význam jako staleté svdectví o
Boží vrnosti. Ano, mn se mže zdát, že m Bh opustil. Ale mnoho generací pede mnou
má tu zkušenost. že je Bh vrný! Práv ta nemnnost a stálost vyznání je to, co moje
zkroušená víra potebuje. Nkdy se mže zdát církevní tradice jako balvan, který s sebou
vleeme. Je to však také skála, o kterou se mžeme opít, když už nevíme jak dál.

Naše víra není u nikoho z nás stav jednou provždy daný a nemnný. Víra prochází
zkouškami. A práv v dobách tžkých se tíbí jako zlato v peci. K víe a poslušnosti patí
také ekání. Pes všechno nejisté, pes všechno, co nestíháme, co nám chybí a eho se
musíme vzdát, si mžeme být jisti, že nám nechybí Hospodin sám, Hospodin jako ddictví.
„ I když už nemám nic jiného, mám podíl v Hospodinovi, praví má duše, proto na nj
ekám.“

Pijdou chvíle, kdy je poteba vit všemu navzdory. Ale ani v tom nejsme sami. Touto
cestou staten kráelo mnoho generací kazatel, presbyter i ostatních kesan ped
námi. Všemu navzdory spoléhal na svého Otce na své cest také Kristus. A víme, že to
nebylo marné.

Peji vám, milí presbytei, a nám všem, abychom vždycky vdli, že to není marné.
  Eva Zadražilová, Velká Lhota 2. 9. 2001

k zamyšlení ped letošními volbami do staršovstva
petištno z asopisu eskobratrské Horácko.



k o u t e k  p r o  m l á d e ž
Tam v dáli

Jeden chlapec, který bydlel v nížin, okouzlen pozoroval vrcholky hor na obzoru.

Byly modravé, lehouké, jednolité - pipadalo mu, že práv tam musí být ráj. Tolik se
lišily od vyprahlé a šedé zem v okolí.

Když vyrostl, podlehl volání dálek a rozhodl se, že se na ono kouzelné místo vypraví.

Byla to dlouhá a namáhavá cesta, musel pekonat nížiny a kopce. Vyerpaný konen
dorazil na vrchol jedné hory, ale s hlubokým zklamáním zjistil, že hory vbec nejsou
modravé, ale šedé a chaotické, samý kámen, nehostinné a rozeklané. Úpln stejné místo,
kde žil. Ale na obzoru vidl další hory a ty byly modravé, nafialovlé, zahalené zlatavým
svtlem. A znovu se vydal na cestu.

Trvalo mu hodn dlouho, než k nim došel.Ale i tam, ím víc se blížil, tím víc se ztrácela
modrá a fialová barva a na jejich míst nacházel šedé skály a žlu suché, sluncem spálené
trávy. Ale obzor byl celý modrý a ržový. A tak se vydal dál.

Pokaždé ho ekalo jen zklamání: kamkoliv došel ekala ho jen drsná a zprahlá zem.

Jednoho dne, když zestárl a zjistil, že hledal nadarmo, rozhodl se vrátit zpt. Ale když se
otoil, užasl. Všechna místa, která pedtím nechal za zády, byl v dálce modravá, zalitá
zlatavým svtlem.

Dnes je krásn, že?
Den zaal špatn a chystal se skonit ješt h. Autobus byl jako obvykle nacpaný k
prasknutí. Házelo to se mnou do všech stran a moje rozmrzelost narstala.

Ale pak jsem ze zadní ásti autobusu zaslechla hluboký hlas:

"Dnes je ale krásn, že?" Ten muž byl sice skrytý za hradbou tl ostatních pasažér, ale
slyšela jsem jeho hlas, když popisoval jarní pírodu a vci, které jsme míjeli: kostel, park,
hbitov, hasiskou stanici. Za chvilku se všichni dívali z oken. To nadšení bylo tak
nakažlivé, že jsem se toho dne poprvé usmála.

Dojeli jsme k zastávce, na které vystupuji. Prodírala jsem se ke dveím a uvidla jsem
pitom našeho "prvodce": silnjšího muže s ernými vousy, sluneními brýlemi a bílou
hlkou v ruce. Byl slepý!

Vystoupila jsem z autobusu a všechno naptí bylo totam. Bh ve své moudrosti poslal
slepce, aby mi pomohl vidt. Abych vidla, že i když se nco nedaí, i když mi všechno
pipadá temné a smutné, svt zstává krásný. Cestou dom jsem si po schodech
prozpvovala. Nemohla jsem se dokat, až manžela pozdravím slovy: "Dnes je ale krásn,
že?"

Nevtíravost
Jeden muž s povstí duchovního lovka pišel k Mistrovi a ekl: "Neumím se modlit,
nerozumím Písmu, nedokážu plnit to, co naizuji druhým..."

"Tak toho všeho nech," ekl zvesela Mistr.

"Ale jak bych mohl? Domnívají se, že jsem svtec a že podle toho také jednám."

Pozdji Mistr s povzdechem pravil: "Svatost je dnes jméno bez skutenosti. Ryzí je jen
tehdy, když je to skutenost beze jména."



z p r á v y  z e  s t a r š o v s t v a
Brno I

V úvodu schze staršovstvo pochvaln hodnotilo probíhající cyklus adventní hudby a
zpvu vetn televizního penosu bohoslužeb. Zvláštní dík patí bratru Martinu
Grombiíkovi, který spolu s bratrem faráem ekumenické bohoslužby pipravoval. Všechny
nás mrzí technická chyba, která zpsobila poruchu zvuku - naštstí jen v kostele. Byl
schválen plán bohoslužeb a dalších sborových akcí na první pololetí roku 2002. V lednu se
pipravuje pednáška o pravoslavné církvi. Pokraovalo se pi píprav kandidátky voleb
do staršovstva. Vedle 10 dosavadních presbyter máme píslib 10 bratí a sester, který by
volbu pijali. Z dalšími možnými kandidáty jednáme. Sestra faráka podala informaci o
schzce výboru Cantate Domino. Byla koupena nová digitální kopírka a kontrabas. Na
saláru nám stále chybí 130 tisíc. Finanní komise dostala za úkol pipravit rozpoet na
píští rok. Sbírka z první adventní nedle pro seniorátní stediska Diakonie vynesla pes 12
tisíc K. Stavební komise má za úkol zadat opravu devného ostní dveí do chrámové
lodi v Komenského kostele. Souasn bylo odsouhlaseno zakoupení kvalitnjších
mikrofon. Byla opravena stecha a vyištny okapy. Podobnou opravu vyžaduje také
Betlémský kostel.  Bratr V. Matoulek informoval o zasedání konventu. Projekt na nové
sborové místnosti je ped dokonením. Nájemní komise informovala o výsledcích jednání
s vítzi výbrového ízení na prodejny. Staršovstvo schválilo odpov na protest jedné s
odmítnutých firem. Smlouvu s jedním nájemcem (prodejna galanterie), která je
pipravena k podpisu, staršovstvo schválilo.  O uvolnné prostory po Britské rad má velký
zájem Evangelická akademie, staršovstvo však musí také myslet na možnost udržet na
Opletalov kostelnický byt. Únorovou schzí ukoní souasné staršovstvo své šestileté
volební období.
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Brno II
Co eká Diakonii CE v souvislost s projednávaným zákonem o církvích? Zdá se, že to v
tuto chvíli nikdo nedovede íci s jistotou. Jisté je jenom to, že Diakonii církev chce - a že je
potebná. Staršovstvo pijalo nkolik informací o této záležitosti. Zajímáme se o Diakonii
mj. také proto, že brnnské stedisko na Hrníské ul. je v partnerském vztahu k našem
sboru a jeho pedstavenstvo je jmenováno staršovstvem v Brn II za laskavého souhlasu
dalších brnnských sbor. Vdn jsme vzali na vdomí i to, že sbírka pro práci Diakonie v
brnnském seniorátu se v našem sboru setkala se zájmem mnoha úastník služeb Božích
na 1. nedli adventní. - Pokusili jsme se o krátké zamyšlení nad významem toho, že dti
odcházející ped kázáním do Nedlní školy kazatel krátce osloví pi jejich propuštní.
Chceme být jedno spoleenství i tehdy, když dosplí a dti konají ást služeb Božích
oddlen. - Vzhledem k tomu, že brati presbytei a sestry presbyterky adu služeb v
nedlních shromáždních, bylo poteba tyto služby pipravit a rozdlit pro dlouhou adu
bohoslužebných shromáždní, které nás ekají v nastávajícím sváteném ase. Tšíme se,
že v nedli po vánocích pivítáme v Blahoslavov dom opt hosty z Brna I. Tšíme se také
na službu pveckého sboru Cantate Domino v Blahoslavov dom na Štdrý den
odpoledne, ale také o nkterých nedlích a svátcích v píštím roce. - Hospodáských úkol
a starostí neubývá a tžko jich ubude v roce 2002, zjišujeme však, že je nám vydatnou
pomocí spolupráce s realitní kanceláí, která obstarává adu povinností vznikajících pi
správ sborových budov. - Nový rok zane podle kalendáe sám od sebe, máme-li však
ekat nové vci, prosíme sbor o podporu a prosíme Pána Boha, aby nám byl milostiv.
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